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اردوان جعفریان  دبیر بخش بین الملل جشنواره  سی و هفتم موسیقی فجر   در گفت و گو با »ایران«:

جشنواره ها، ابزار قوی و تأثیرگذار  در دیپلماسی فرهنگی هستند
دیپلماســی فرهنگی به معنای »تبــادل ایده ها، اطلاعات، هنــر و دیگر جنبه های فرهنــگ میان ملت ها به 
منظور تقویــت تفاهم متقابل اســت، در واقع تأمین منافع ملی با اســتفاده از ابزارهای فرهنگی« اســت، 
رویدادی که طی این ســال ها با دعوت از هنرمندان مختلف در فســتیوال های مختلــف هنری در دنیا انجام 
گرفته اســت. متولیان و دســت اندرکاران هنری نیزتلاش کردند در بخش بین الملل جشــنواره های هنری 
همچون جشــنواره موســیقی فجر این نگاه و تبادل فرهنگی را بیشــتر مورد توجه قــرار بدهند. اگرچه فراز و 
فرودهایی هم بوده اســت. به طور مثال در سال های نخست این جشنواره، موسیقیدانان شاخصی حضور 
داشــتند. اســتادانی مانند هابیل علی اف از جمهوری آذربایجان، دولتمند وآدینه هاشم اف از تاجیکستان، 
نصرت فتحعلی خان از پاکســتان و بســم الله خان از هندوســتان و... اما به مرور زمان با فوت این بزرگان یا 
عدم تأمین هزینه و بودجه بیشــتر برای دعوت از آنها، یا مســائل سیاســی، سبب شــد گروه های کوچکتری 
در جدول بخش موســیقی بین الملل جشــنواره موسیقی فجر اجرای برنامه داشــته باشند. اما سال گذشته 
اتفاق دیگری موجب شــد بخش بین الملل کمرنگ شــود، حضور کرونا باعث شــد که جشنواره موسیقی 
فجــر به صــورت مجازی برگزار شــود و نتواند میزبان هنرمندان شــناخته شــده جهانی موســیقی در عرصه 
بین الملل باشد. امسال هم بار دیگر کرونا مزید برعلت شد تا نتوانیم دراین بخش شاهد حضور میهمانان 

پرتعدادی باشیم و بسیاری از هنرمندان خارجی از حضور در این جشنواره انصراف دادند.

ندا سیجانی
روزنامه نگار

ë آغاز کار کمیته بین الملل
اردوان جعفریان دبیر بخش بین الملل جشنواره سی و هفتم 
موســیقی فجر درخصوص میهمانان این دوره از جشنواره و 
چگونگی دعوت از آنها به »ایران« گفت: »کمیته بین الملل 
اولین کمیته ای است که کار خود را در جشنواره شروع می کند، 
چــرا که حضــور هنرمنــدان خارجــی نیاز بــه هماهنگی های 
بســیاری دارد و این امر، زمانبر اســت. این کمیتــه کار خود را 
از خرداد ماه ســال جاری شــروع کرد. در ابتــدا با هدف گذاری 
حضــور ۷-۸ گروه/هنرمنــد خارجی شــروع بــه برنامه ریزی 
و مکاتبــات کرد که نهایتــاً حضور ۷ گروه تــا اوایل بهمن ماه 
قطعی شده بود اما به دلیل برگشت محدودیت های تمرین و 
سفر در اروپا، سه گروه در هفته های منتهی به جشنواره امکان 
حضور در این رویداد را از دست دادند و به دلیل کمبود زمان 
بــرای جایگزینی آنها، نهایتــاً ۴ گروه در این دوره از جشــنواره 
حضور داشــتند که در نهایت به پاسداشت هنر افغانستان و 
مرارت هایی که در ماه های جاری به دلیل تحولات افغانستان 
روی داد، بــه پیشــنهاد معاونــت محتــرم هنــری، گروهی از 
هنرمندان افغان که موقتاً ســاکن کشــورمان هستند، دعوت 
جشــنواره را پذیرفتند و درســالن ارســباران به اجــرای برنامه 
قوالی و منقبت خوانی پرداختند. گروه دیگر، ارکستر ایتالیای 
کوچک به سرپرســتی هنرمند پیانیســت ایتالیایی، جیووانی 
گویــدی بود که در تــالار وحدت به صحنه رفــت که البته این 
برنامــه را می توان از برنامه های شــاخص ایــن دوره قلمداد 
کــرد. همچنیــن برای اولین بــار در دو دهــه اخیر نیز هنرمند 
مصری عود نواز، محمد ابوذکری، روی صحنه فرهنگسرای 
نیــاوران بــه اجــرای برنامــه پرداختنــد تــا بینندگان از شــب 
موســیقی عربی بهره ببرند. این برنامه را می توان دســتاورد 

همکاری هنر و دیپلماسی دانست. در دیگر برنامه این دوره 
نیز پیانیســت آلمانی، موریتز ارنســت به اجــرای قطعاتی از 
بتهوون، برامس، هندل و دبوسی پرداخت. این رسیتال پیانو 
در فرهنگسرای نیاوران به صحنه رفت و به عنوان پاسداشت 
پیانیست برجسته ایرانی، امانوئل ملیک اصلانیان، قطعه ای 

از وی نیز توسط این هنرمند آلمانی اجرا شد.«
ë ابزار قدرتمند دیپلماسی

جعفریــان درادامــه درخصــوص برگــزاری ایــن جشــنواره ها 
و ایجــاد دیپلماســی فرهنگــی بیــان داشــت: »هنــر در حوزه 
دیپلماســی فرهنگــی ابــزار قدرتمنــدی شــناخته می شــود. 
دیپلماســی فرهنگی در بســیاری از کشــورها )ماننــد اتریش، 
ایتالیا، ... حتی از رویه سیاســی آن کشــورها تأثیرگذارتر اســت 
و خــود را بــه بــازوی مهمــی در تبــادلات فرهنگــی تبدیــل 
کــرده اســت. پیش نیاز ایجــاد تأثیر گــذاری سیاســی از طریق 
دیپلماســی فرهنگــی، ایجــاد شــبکه های همــکاری ملــی و 
بین المللی اســت. در بســتر داخلی، هماهنگی های ملی در 
ســطح وزارتخانه های فرهنگ و ارشاد اسلامی و امور خارجه 
انجام می گردد اما توســعه این شبکه، به ارتباطات فشرده تر 
و همکاری هــای بهتری بین این دو نهــاد نیاز دارد. همچنین 
نقش رایزنان فرهنگی کشــور در پیشــبرد اهداف این موضوع 
بســیارمهم اســت که این مورد نیز به آموزش و ارتقای سطح 
آگاهی هدفمند این ســفیران فرهنگی کشــور در اقصی نقاط 
دنیا نیاز دارد.«او افزود:»جشــنواره ها، رویدادهایی هستند که 
درصــورت عملکــرد و ارتبــاط صحیح این شــبکه های ملی و 
بین المللی، قابلیت ایجاد یک ابزار قوی و تأثیرگذار در سطح 
بین الملل دارند که مجموع این ابزارها گاهی از سیاســت نیز 
پیشی می گیرد و بستری مناســب جهت ایجاد توسعه پایدار 

فرهنگــی ایجــاد می کنــد. بــا مقدمه بــالا و بــا نگاه بــه عملکرد 
جشنواره موسیقی فجر در یک دهه گذشته، می توان گفت که در 
سال هایی این تأثیر گذاری بیشتر بوده و در سال هایی  هم در یک 
ســطح حداقلی اتفاق افتاده اســت. این رفتار سینوســی از آنجا 
سرچشمه می گیرد که ایجاد این ارتباطات، به اعتبار و ارتباطات 
اشخاص )اعم از مدیران دولتی و مدیران بین الملل جشنواره( 
برمی گردد و ساز وکار سازمانی برای این امرتعریف نشده است.

ë حمایت و برنامه ریزی از موسیقی ایران
جعفریــان همچنیــن درخصوص اثر گــذاری این جشــنواره در 
معرفــی موســیقی ایران بــه دنیا اظهار کــرد: »آشــنایی اغلب 
هنرمنــدان خارجــی با موســیقی ایــران زیاد نیســت وایــن امر 
به دلیــل کاهش شــدید حضور هنرمنــدان ایرانــی در صنعت 
موسیقی دنیاست. شناســاندن موسیقی ملی به عنوان میراث 
معنوی کشــورها به خارج از آن کشــور، قطعاً نیازمند حمایت 
برنامه ریزی شده و جهت دار به همراه سرمایه گذاری بلند مدت 
اســت. در مورد حضور هنرمندان شــاخص خارجــی در ایران، 
نکته مثبت آن اســت که با ادامه این نگاه، جشــنواره موسیقی 
فجر بتدریج به خارج از ایران شناســانده می شود و می تواند با 
استمرار حضور هنرمندان خارجی، اعتبار و شناخت بین المللی 
را نســبت به این رویداد تقویت ســازد تا به جایگاهی برســد که 

هنرمند از حضور در جشنواره اعتبار بگیرد و نه بالعکس.«
او در ادامــه در پاســخ به این ســؤال کــه آیا این اجرا ها توانســته 
این جشــنواره را به یک جشــنواره بین المللــی تبدیل کند بیان 
کرد: »هم اکنون یک دهه است که عبارت بین المللی از عنوان 
جشنواره حذف شده است و بنابر نگاه من، این اتفاق به نسبت 
کمیــت حضور هنرمنــدان خارجی در جشــنواره که کســری در 
حــدود یــک دهــم کل اجراها را در بر می گیرد، درســت اســت. 

زمانــی این عبارت را می توان به عنوان جشــنواره اضافه کرد که 
شــأن، اعتبــار و بودجه بخش بین الملل این جشــنواره در خور 
این عنوان باشد که امیدواریم این امر با نگاه مثبت دولت ها در 

سال های آتی تحقق یابد.«
ë سال ها    زمان  می خواهد

دبیر بخش بین الملل درباره همکاری هایی که طی این دو سه 
سال با این جشنواره انجام داده است، گفت: »من از دوره سی و 
پنجم جشنواره شروع به همکاری با این رویداد فرهنگی-هنری 
کردم. تلاش من در ســه ســال گذشــته ایجاد شــبکه ارتباطات 
و بانــک اطلاعات مناســب از هنرمندانی که قابلیت حضور در 
این جشنواره را دارند بوده است. در کناراین امر، تلاش بسیاری 
برای حضور هنرمندان شاخص در هر سبک انجام شده است. 
حضور این گروه از هنرمندان تسهیلگر حضور سایر هنرمندان 
شــناخته شــده آن مناطق خواهد بود. این موضوعــات در کنار 
هم اعتبار بین المللی جشــنواره را بالا می برد که البته ســال ها 
زمان می خواهد ولی به هرحال باید از نقطه ای شروع می شد. 
پیش از من نیز، همکاران من بخشــی از این اتفاقات را عملی 
کــرده بودند کــه به دلیل عــدم اســتمرار این رویــه، تلاش های 
پراکنده به سرانجام نرسیده است. اکنون خرسندم که به واسطه 
تلاش هایی که در یک دهه گذشــته توســط همکاران پیشــین و 
فعلی اتفاق افتاده است، هنرمندان بیشتری راغب به شرکت 
در جشــنواره هســتند و همچنیــن نهادهــای بین المللــی نیــز 
بتدریج، نگاه بهتر و مثبت تری به این رویداد نشان داده اند که 
همــه این اتفاقات باعث بالاتر رفتن کیفیت بخش بین الملل 
شده است. همچنین به همین دلیل امکان کاستن از هزینه ها 
با توســل به رایزنی های متکی بر اعتبار جشــنواره، میسرشــده 
اســت. البته به دلایل شخصی، امسال آخرین دوره ای  است که 

من در این جشنواره حضور دارم اما امیدوارم همکاران من در 
سال های آینده این رویه را به بهترین شکل مدیریت نمایند.«

اردوان جعفریان چند ســالی اســت عضو هیأت مدیره شورای 
بین المللی موسیقی یونسکو اســت. او درخصوص تأثیرگذاری 
جشــنواره موســیقی فجر و نگاه به این جشــنواره در این شورای 
بین المللی گفت: طبیعی است که دبیر بین الملل از بین کسانی 
انتخاب شــود که تجربه کار در این حوزه را داشــته باشد و دارای 
ارتباطات مرتبط در سطح جهانی باشند. من اکنون دومین دوره 
است که با رأی بیش از ۱۵۰ کشور و نهاد عضو این شورا، در هیأت 
مدیــره حضــور دارم. تمامی اعضــای هیأت مدیره این شــورا از 
بزرگترین مدیران موسیقی در دنیا هستند و من نیز از این فرصت 
برای معرفی این هنرمندان به جشنواره استفاده کرده ام. توصیه 
ایــن مدیران بین المللی، باعث کاهش هزینه های پرداختی به 
هنرمندان نیز می شود. در سه سال گذشته تلاش کرده ام که این 
شــورا را با ظرفیت های جشــنواره آشــنا کنم و امیدوارم در ادوار 
آینده جشــنواره موســیقی فجر شــاهد حضور اعضای این شورا 
در ایــن رویداد باشــیم. هم اکنون به دلایل ذکر شــده، شــناخت 
چندانــی از این جشــنواره در ســطح اول مدیران موســیقی دنیا 
وجود ندارد ولی این مورد با تلاش مدیران جشــنواره در ارتقای 
کیفیــت اجرای بخش بین الملل و کمک رســانه ها می تواند در 
یــک زمان ۵ ســاله رفــع گردد و شــناخت بهتری بــه مخاطبان 
خارجــی ارائه کند.وی در پایان درباره اینکه موســیقی ایران هم 
مانند صنعت سینمای آن جهانی شــود پاسخ داد: در مقایسه 
عملکرد دو صنعت سینما و موسیقی ایران در سطح بین الملل 
باید چند عامل کلیدی مورد توجه قرار گیرد. تعداد شــرکت ها 
و نهادهای فعال در حوزه بین الملل ســینما چند برابر فعالان 
موسیقی در مورد مشابه است. همچنین سرمایه گذاری به هدف 
عرضه خارجی در صنعت سینما نهادینه شده است. بنابراین 
از ابتدا، بســیاری از محصولات برای بازار بین المللی طراحی و 
تولید می شوند. در حالی که فعالان موسیقی الزاماً چنین نگاهی 
ندارند. در ســال های اخیــر، صرفاً عرضــه بین المللی از طریق 
بســترهای دیجیتال و کنســرت های محــدود در خــارج از ایران 
است که سهم موسیقی ایران از بازار بین الملل را کلی بالاتر برده 
است اما این کسر همچنان قابل مقایسه با درآمدهای سینمایی 
نیست. توسعه موسیقی در حوزه بین الملل و جهانی کردن آن، 
نیازمند نگاه به این فعالیت ها به عنوان یک صنعت اســت که 
رونــد صنعتی شــدن حضور در ایــن عرصه به آموزش وســیع، 
ســرمایه گذاری، بازاریابــی و حمایــت همه جانبه دســتگاه های 
ذیربــط اعم از نهادهای اقتصادی، دیپلماســی و فرهنگی  نیاز 
دارد. تا این ســاختار به درســتی و یکپارچه، تشــکیل نشود نباید 
بــرای جهانــی شــدن موســیقی ایــران انتظــار معجزه داشــت. 
همــه اینها نیازمنــد مشــارکت همه جانبه بخــش خصوصی و 
دولت هاست و امیدواریم در راه رسیدن به این هدف، پیوندهای 

مذکور روزی به انجام رسد.

ازدیدگاه من جشــنواره موســیقی 
فجر هــم نظیر دیگر جشــنواره ها 
مانند فیلــم و تئاتر فجر، ظرفیت 
برپایــی در ســطحی بین المللــی 
را دارد؛هرچنــد باید دیــد تا امروز 
چقــدر این ظرفیت محقق شــده 
اســت. در دوره هایــی که مدیریت 
جشنواره موسیقی فجر را برعهده 
داشــتم بــا دیگــر همــکاران برای 
معرفی این جشنواره و جای دادن 
فســتیوال های  جــدول  در  آن 
جهانی تــلاش کردیم و قصدمان 
این بود که جشــنواره موســیقی فجر شناخته شده و در ذهن 
موســیقیدانان دیگر کشــورها بماند. از همین بابت طی آن 
ســه دوره که مدیریت آن را برعهده داشــتم کارهایی در این 
راســتا انجام گرفت، از جمله دعوت از هنرمندان شــاخص 
بین المللــی که در فســتیوال های مختلف دنیــا حضور پیدا 
کرده انــد و بنابــر همــان تجربه تأکیــد دارم چنیــن ظرفیتی 
در جشــنواره موســیقی فجر وجود دارد والبتــه معتقدم اگر 
نتوانیم این جشنواره را مانند یک فستیوال یا یک »ایوونت« 
به صــورت بین المللی معرفی کنیم رویکرد کاملی نخواهد 

داشت و آن توفیقی که باید و شاید هم حاصل نمی شود.
باور دارم چگونگی برگزاری جشــنواره موسیقی فجر و دیگر 
رویدادهــای هنــری از اهمیــت بســیاری برخــوردار اســت؛ 
چراکــه از ظرفیت هــای آن می تــوان بــرای معرفــی هرچــه 
بیشتر موسیقی مان به جهانیان بهره گرفت. در حال حاضر 
هنرمندان ما و آنهایی که توان، امکانات وارتباطاتی دارند به 
دنبال شرکت در این فستیوال ها هستند و در چنین شرایطی 

یکی از راه هایی که می تواند پل ارتباطی هنرمندان کشورمان 
بــا اهالــی هنــر دیگر نقــاط جهــان باشــد، همین جشــنواره 
موســیقی فجر اســت و با وجود گذشــت زمان قابل توجهی 
از برگزاری نخســتین دوره ایــن رویداد هنری، هنوزهم برای 
چنین برنامه ریزی هایی دیر نشــده و این جشنواره می تواند 
یکــی از مهمتریــن اتفاقات جشــنواره ای در حوزه موســیقی 

باشد.
بــه اعتقاد من، جشــنواره موســیقی فجــر باید خــواه ناخواه 
بدین ســو حرکــت کنــد و اگــر متولیــان آن می خواهنــد این 
جشنواره در قامتی قوی ظاهر شود باید از همه ظرفیت های 
پیدا و پنهان آن بهره بگیرند. بخشــی از این ضرورت را باید 
در ایــن مســأله دید کــه اگر ما بــا دنیا و هنرمندان شــاخص 
بین المللــی تعامل نداشــته باشــیم درچهارچــوب همین 
مرزهــای خودمــان خواهیــم ماند و قــادر به جهانــی کردن 
داشــته های موســیقایی خود نخواهیم بود. در همین رابطه 
می توان از تجربه های دیگر جشنواره ها هم استفاده کرد، به 
عنوان نمونه جشنواره فیلم فجر در بخش بین الملل خیلی 
خوب ظاهر شــده است و هنرمندان مهم و بزرگی از سراسر 
دنیــا با ارســال آثار خــود در این جشــنواره شــرکت کرده اند. 
ســؤال من این اســت کــه چرا نباید ایــن اتفاق در جشــنواره 
موســیقی هــم رخ بدهــد؟ معتقــدم ایــن اتفــاق بایــد در 
جشــنواره موســیقی فجر هم انجام گیرد؛ چه در حوزه ایران 
فرهنگی، یعنی کشورهای خود منطقه و چه دیگر کشورهای 
اروپایی و... البته در مقاطعی این اتفاقات رخ داده اما تداوم 
نداشــته و به اصطلاح سیستماتیک نبوده است. در صورتی 
کــه اگر ایــن نگاه بصورت هدفمنــد انجام بگیرد و اســتمرار 
پیدا کند، می تواند به عنوان یکی از بســترهای بســیار مؤثر و 
ظرفیت های مهم در توسعه موسیقی عمل کند؛ هرچند که 

برنامه ریــزی بــرای وقوع آن اتفاقی ناگزیر اســت درغیر این 
صورت در حد همین گروه هایی که هرازچندی به جشــنواره 

دعوت می شوند باقی خواهد ماند.
امیــدوارم تلاش شــود تا جشــنواره را از نگاه »جشــن  گونه« 
خــارج کنیــم، چــرا که جشــن یک بحث اســت و جشــنواره 
مبحثی دیگــر. نگاه جشــنواره ای بایــد بــا برنامه ریزی های 
درســت انجــام بگیــرد و درکنــار آن از ظرفیت هــا بخوبــی 
اســتفاده شــود و از همــه مهم تر اینکــه از اتفاقــات روز دنیا 
هم غفلت نکنیم. اگر ما بتوانیم با برنامه ریزی، چهره های 
شــاخص جهانی را بــرای اجرا به کشــورمان دعــوت کنیم، 
قادر به ارتقای داشــته های خودمان هم خواهیم شــد. این 
تعامــلات نفعــی چند ســویه دارد؛ هــم معرفــی آنچــه در 
موســیقی داریــم و هم کمک بــه غنی کردن هرچه بیشــتر 
داشــته های مان. ایــن رفت و آمدها بســتر خوبی هــم برای 
انجــام کارهای مشــترک و فراملی به دســت مان می دهد؛ 
کارهایــی از جملــه برگزاری ورکشــاپ یا مســتر کلاس ها که 
البتــه ایــن اتفاقات هــم در مقاطعی صورت گرفته اســت. 
امــا به این مســأله باید به شــکل جدی تر اندیشــید. درباره 
حــذف عنــوان بین المللی از جشــنواره موســیقی فجر باید 
بگویم، این عنوان را در دوره هایی که مســئولیت جشــنواره 
را برعهــده داشــتم، حذف کردم به ایــن دلیل که معتقدم 
مبحــث بین الملل باید در ذات و بنیاد این جشــنواره دیده 
شــود. به عنوان مثال وقتی می گوییم جشنواره کن، منظور 
فســتیوال بین المللــی کن نیســت یا فســتیوال بین المللی 
ونیز یا مراکش و... در واقع اساساً عنوان فستیوال به معنای 
بین المللی است وبرهمین اساس جشنواره موسیقی فجر 
از ابتــدا کــه پایه گــذاری شــد، در بنیــاد و در ذات خود بحث 
بین الملل را داشــته اســت؛ کما اینکه در جشــنواره فیلم یا 

تئاتر و حتی تجســمی هم بوده اســت و ایــن عنوان تأثیری 
دررونــد جشــنواره نخواهد گذاشــت و باید ایــن موضوع در 
اساســنامه آن قیــد شــود. ما بایــد »برند ســازی« کنیم؛ کما 
اینکــه در دنیــا هم اتفاق افتاده اســت و اســامی بســیاری از 
فســتیوال ها خــود یــک برند و نــام اســت، مانند فســتیوال 
وومکــس یا کن. نــام »فجر« هــم خود یک برند اســت و با 
همین عنوان باید دردنیا شناخته شود. باید بتوانیم آن اسم 
یــا برند را به دنیا بشناســانیم و در تقویم جشــنواره ها ثبت 
شــود. نکته دیگر درباره دعوت و حضور گروه های شــناخته 
شده است. دراین زمینه هم عملکرد مدیران می تواند کار را 
هدفمند کند که این نیازمند یک برنامه ریزی اساسی و کلان 
اســت. باید از افرادی که دراین زمینه خبره و کاربلد هستند 
دعوت شود و اگر تأکید دارم کار باید به صورت سیستماتیک 
انجــام بگیرد منظورم این اســت که یــک دبیرخانه دائمی 
برای بخش بین الملل ایجاد شــود. ایــن دبیرخانه در طول 
سال فعالیت داشته و در ارتباط با هنرمندان خارجی باشد 
و آنها را معرفی کنند. اما اساســاً اشکال عمده ما این است 
که دبیرخانه جشــنواره های مــا کلا دو ماه کار می کنند و این 
نیازمند یک برنامه ریزی و حمایت جدی از ســوی متولیان 
وزارت فرهنــگ و ارشــاد اســلامی بــه عنوان بانیــان اصلی 
آنهاســت. تمام هنرمندان شاخص دنیا برنامه های خودرا 
به صورت سالانه می بندند و حتی شاید برای دوسال دیگر، 
بنابراین اگر می خواهیم جشنواره ای منسجم داشته باشیم 
بایــد چهارچــوب مشــخصی شــکل بگیــرد و از هنرمنــدان 
دعوت شــود و سمت و سوی جشنواره مشخص باشد و این 
مســائل نیاز بــه تمهیدات و اتــاق فکــر دارد. در آخر بازهم 
تأکید دارم این ظرفیت در جشنواره موسیقی فجر ما وجود 

دارد اما باید بدرستی هدایت شود.

از نگاه من برای آنکه جشــنواره ای مانند موســیقی 
فجر بتواند در بخش بین الملل پررنگ   ترظاهر شود در 
وهله اول نیازمند بودجه خوب اســت. به عنوان مثال 
درنظر داشــتم در جشــنواره امســال از یک پیانیســت 
روســی کــه در دنیا بی نظیر اســت ، دعوت شــود و طی 
تماس هایــی که با این هنرمند داشــتیم دســتمزدش 
حدود ۱4 هزار یورو بود و تبدیل شدن این پول به ریال 
رقم بســیار بالایی است که با توجه به بودجه جشنواره 
و شرایط موجود امکان پذیر نبود. البته دیگر گروه های 
موســیقی هم که در بخش بین الملل انتخاب شــده بودنــد، گروه های خوبی 
بودند و حرف تازه ای داشتند و نکته دیگر اینکه دعوت از این گروه ها سلیقه ای 
اســت، به عنوان مثال در بخش موسیقی کلاســیک غرب باید از نوازنده های 
خوب دعوت شــود یا در بخش موســیقی ملل هم می توان از گروه های خوب 
موســیقی کشــورهای همســایه دعــوت کــرد. معتقــدم، دعــوت از هنرمندان 
خارجی در فســتیوال هایی همچون موســیقی فجر به نوعی می تواند موجب 
آشنایی موزیسین های ما با موزیسین های خارجی و در کنار آن آشنایی بیشتر 
آنها با موسیقی روز دنیا باشد و این اتفاق بسیار مهمی است و پیشنهاد کردم 
از برندگان جایزه باربد حمایت شود و به آنها کمک شود تا در جشنواره های 
خارجی شرکت کنند و آن را ببینند. ناگفته نماند نوازنده های بسیار خوبی هم 
در کشــور ما هستند که حضور این دوستان هم می تواند برای آنها قابل توجه 
باشــد، مانند حضور ورزشــکاران در مســابقات جهانی و ایــن تجربه می تواند 
بــرای موزیســین های ما هــم اتفاق بیفتــد و به نوعــی تبادل فرهنگــی انجام 
بگیرد. البته نیاز است در این زمینه وزارت امور خارجه هم همکاری های لازم 
را داشته باشد. اگرچه معتقدم این موضوع نباید تنها در جشنواره ها خلاصه 
شــود و به طــور کلــی باید نــگاه هدفمنــدی به ایــن موضوع داشــت. موضوع 
دیگردرخصوص حذف عنوان بین المللی از جشــنواره موســیقی فجر اســت 
که براین نظرم این عنوان باید در جشــنواره گنجانده شــود که البته نیاز است 

دراین زمینه صحبت هایی انجام بگیرد.

ضرورت برنامه ریزی برای ظرفیت جهانی جشنواره موسیقی فجر تبادل فرهنگی در قالب یک جشنواره سالانه
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